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ResUMS

RésuMÉS

AbstRACTS

Mariona Lladonosa Latorre, història, política, Lleida.

Títol: Catalanitat(s) als Països Catalans

Resum: Panoràmica general dels discursos, pràctiques, canvis i continuïtats de la 
idea de catalanitat als Països Catalans dels anys seixanta fins a l’actualitat amb 
el canvi de segle. La importància dels anys seixanta en la construcció de nous 
discursos identitaris ha marcat fortament la conjuntura sociopolítica dels Països 
Catalans, al mateix temps que els marcadors d’identitat nacional han experimentat 
evolucions que poden ser resseguides sota una perspectiva conjunta.
Paraules clau: Anys seixanta, globalització, identitat, catalanitat, Països Catalans.

Titre: Catalanité(s) dans les Pays Catalans

Résumé: Vue d’ensemble des discours, des pratiques, des changements et de la 
continuité de l’idée de catalanité dans les Pays Catalans depuis les années 1960 
jusqu’à aujourd’hui. L’importance des années soixante dans la construction de 
nouveaux discours d’identité a fortement marqué la situation socio-politique 
des Pays Catalans, au même temps que les signes de l’identité nationale ont 
expérimenté des transformations qui peuvent être analysées à partir d’une 
perspective commune.
Mots-clés: Années soixante, globalisation, identité, catalanité, Pays Catalans.

Title: Catalanity(ies) in the Catalan Countries

Abstract: Overview of discourses, practices, changes and continuities of the idea of 
Catalanity in the Catalan Countries from the 1960s to the present up to the change 
of the twenty-first century. The importance of the 1960s in the construction of 
new identity discourses has influenced the socio-political situation of the Catalan 
Countries, at the same time that markers of national identity have experimented 
transformations that can be followed under a joint perspective.
Keywords: 1960s, globalization, identity, Catalanity, Catalan Countries.
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Antoni Abat, dret, política, constitució, Københavns, Vilafranca del Penedès.

Títol: Clàusules constitucionals contra els Països Catalans

Resum: Aquest article analitza com les normes constitucionals espanyoles i 

franceses apliquen tota la normalització jurídica i força legal per evitar l’existència 

plena dels Països Catalans. L’anàlisi del sistema espanyol comença amb el debat al 

constituent del 1978, segueix amb la constitució de 1978 i conclou amb les diferents 

interpretacions que es poden donar a la clàusula espanyola antifederació de 

comunitats autònomes. La secció dedicada al sistema constitucional francès analitza 

el text constitutiu de la Cinquena República i la contradictòria jurisprudència del 

Conseil Constitutionnel.

Paraules clau: Països Catalans, normalització legal, prohibició constitucional, 

democràcia, França, Espanya.

Titre: Clauses constitutionnelles contre les Pays Catalans

Résumé: Cet article analyse de quelle manière les normes constitutionnelles 

espagnoles et françaises appliquent toute leur normalisation juridique et force légale 

afin d’éviter l’existence réelle des Pays Catalans. L’analyse du système espagnol 

commence avec le débat constituant de 1978, se poursuit avec la constitution de 

1978 et se termine avec les différentes interprétations qui peuvent être données à la 

clause espagnole anti-fédération entre communautés autonomes. La section dédiée 

au système constitutionnel français analyse le texte constituant de la V République 

et la jurisprudence contradictoire du Conseil Constitutionnel.

Mots-clés: Pays Catalans, normalisation légale, prohibition constitutionnelle, 

démocratie, France, Espagne.

Title: Constitutional clauses against the Catalan Countries

Abstract: This paper examines how Spanish and French constitutions apply 

all of their judicial standards and legal force to prevent a complete existence of 

Catalan Countries. The analysis of the Spanish system begins with the constituent 

debate of 1978, follows with the constitution of 1978 and concludes with the 

different interpretations that can be given to the Spanish anti-federation clause for 

autonomous communities. The section on the French constitutional system deals 

with the constitutive text of the Fifth Republic and the contradictory jurisprudence 

of the Conseil Constitutionnel.

Keywords: Catalan Countries, legal normalization, constitutional prohibition, 

democracy, France, Spain.

Ramon Sistac, filologia, Lleida, Camporrells.

Títol: Coromines “revisitat”. El que s’ha de saber de la llengua catalana 63 anys 

després

Resum: La dècada dels quaranta del segle xx va ser els anys de la repressió pura i 

dura. Tot i això, Joan Coromines fa una primera redacció en anglès de l’obra que 

ens ocupa, per encàrrec de Jaume Miravitlles (What Should Be Known About the 

Catalan Language, versió que va restar inèdita), per tal de presentar la situació del 

català al públic nord-americà amb ocasió dels Jocs Florals de Nova York (1951), tal 
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com exposa en la nota introductòria de l’edició catalana, publicada per Francesc de 

B. Moll el 1954. Es tracta així de captar-ne l’impacte i la importància.

Paraules clau: Llengua, filologia, exili, Països Catalans, edició.

Titre: Coromines “réexaminé”. El que s’ha de saber de la llengua catalana 63 ans 

après

Résumé: La décennie des années quarante du xxe siècle fut celle de la répression 

pure et dure. Malgré cela, Joan Coromines rédige une première version en anglais 

de l’ouvrage qui nous occupe, sur commande de Jaume Miravitlles (What Should Be 

Known About the Catalan Language, version qui est restée inédite), afin de présenter la 

situation du catalan au grand public nord-américain à l’occasion des Jeux Floraux de 

New York (1951), tel qu’il l’explique dans l’introduction de l’édition catalane, publiée 

par Francesc de B. Moll en 1954. Il s’agit ainsi d’en saisir l’impact et son importance.

Mots-clés: Langue, philologie, exil, Pays Catalans, édition.

Title: Coromines “revisited”. What Should be Known About the Catalan Language 

63 years later

Abstract: The 1940s was a decade of total and heavy repression. Nevertheless, Joan 

Coromines wrote a first draft in English of What Should Be Known About the Catalan 

Language (which remained unpublished), commissioned by Jaume Miravitlles. It 

intended to expose the situation of the Catalan language to the North-American 

public at the poetry contests Jocs Florals of New York (1951), as explained in an 

introductory note of the Catalan edition, published by Francesc de B. Moll in 1954. 

Here we we want to capture its impact and importance.

Keywords: Language, philology, exile, Catalan Countries, edition.

José Enrique Gargallo, lingüística, Barcelona, La Pobla d’Arenós.

Títol: Les terres de llengua catalana a la llum d’un parell d’obres imprescindibles 

dins la catalanística i la romanística

Resum: Les terres de llengua catalana són l’objecte d’estudi comú de l’aldc i del 

dcvb, dues obres imprescindibles dins la catalanística i la romanística, que serveixen 

ací de pretext per ataüllar, amb ulls de romanista, aquest domini lingüístic situat 

al cor de la Romània.

Paraules clau: Domini lingüístic català, Romània, romanística.

Titre: Les territoires de langue catalane d’après deux œuvres indispensables pour 

la catalanistique et la romanistique

Résumé: Les terres de langue catalane sont l’objet d’une étude commune de l’aldc 

et  le dcvb,  deux ouvrages essentiels dans la philologie catalane et romane, qui 

servent ici comme un prétexte pour observer, du point de vue du romaniste, ce 

domaine linguistique situé au cœur de la Romania.

Mots-clés: Domaine linguistique catalan, Romanie, romanistique.

Title: Catalan-speaking territories in the light of  two essential works in Catalan 

and Romance studies
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Abstract: The Catalan-speaking territories are the focus of attention both in aldc 
and dcvb, two fundamental works in Catalan and Romance philology, and in this 
article serve as starting-point for presenting a personal Romance perspective on 
this linguistic domain situated in the heart of the Romance-speaking area. 
Keywords: Catalan-speaking territories, Romania, Romance Philology.

Oscar Jané, història, edició, política, Barcelona.

Títol: Països Catalans, Jaume Vicens Vives i Joan Fuster

Resum: A les darreries de la dècada dels anys cinquanta, el concepte de Països 
Catalans va començar a agafar força, sobretot de la mà de Joan Fuster. Els diferents 
textos i articles que va publicar van interessar molts intel·lectuals d’arreu, entre 
d’altres el mateix Jaume Vicens Vives, que va escriure un text a la revista Serra d’Or 
com a opinió al respecte. Al cap d’uns mesos, Fuster va respondre les afirmacions 
de Vicens, tot i que aquest va morir sobtadament el juny de 1960. Reproduïm aquí 
els textos de manera conjunta per tenir una visió directa del debat que es va iniciar 
en aquell moment i que, pel que fa a tots dos, no va poder tenir continuació.
Paraules clau: Països Catalans, Joan Fuster, Jaume Vicens Vives, País Valencià, 
Principat de Catalunya, Rosselló, Illes Balears, Barcelona, història.

Titre: Pays Catalans, Jaume Vicens Vives et Joan Fuster

Résumé: À la fin des années cinquante, le concept de Pays Catalans prit de l’élan, 
surtout grâce à Joan Fuster. Les différents textes et articles qu’il publia ont intéressé 
les intellectuels de partout, entre autres Jaume Vicens Vives lui-même, qui écrivit 
un texte dans la revue Serra d’Or sur ce sujet. Au bout de quelques mois, Fuster 
répondit aux affirmations de Vicens, bien que celui-ci était subitement décédé au 
mois de juin 1960. Nous reproduisons ainsi l’ensemble des textes pour mieux saisir 
le débat qui a eu lieu à ce moment-là, malheureusement sans suite.
Mots-clés: Pays Catalans, Joan Fuster, Jaume Vicens Vives, Pays Valencien, 
Principauté de Catalogne, Roussillon, Îles Baléares, Barcelone, histoire.

Title: Catalan Countries, Jaume Vicens Vives and Joan Fuster

Abstract: Towards the end of the 1950s, the concept of Catalan Countries began 
to gain importance, especially thanks to Joan Fuster. Many intellectuals from all 
over were interested in the diverse texts and articles he published and among 
them the very Jaume Vicens Vives who wrote an article in the magazine Serra 

d’Or expressing his opinion on the subject. After a few months, Fuster answered 
to Vicens’ assertions, but the latter passed away suddenly in June 1960. Here we 
reproduce the related texts together in order to provide a direct perspective on 
the debate that started at this moment and which, as far as these two authors are 
concerned, could not be concluded.
Keywords: Catalan Countries, Joan Fuster, Jaume Vicens Vives, Valencian 
Community, Principality of Catalonia, Roussillon, Balearic Islands, Barcelona, 
history.
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Antoni Pol, arquitectura, ciència, cultura, Andorra, Pirineus.

Títol: El plurinacionalisme polític català i la via andorrana

Resum: Aquest text exposa unes breus opinions sobre el fet andorrà en el si de 
la comunitat catalana. L’autor analitza la definició de nacionalitat a partir de 
definicions successives i visions contraposades. En un teòric marc plurinacional 
català, el cas d’Andorra crea i representa un precedent que cal tenir en compte.
Paraules clau: Principat d’Andorra, Països Catalans, Pirineus, Espanya, nació, 
plurinacionalitat, catalanisme, democràcia.

Titre: Le plurinationalisme politique catalan et la voie andorrane

Résumé: Ce texte expose quelques opinions sur le fait andorran au sein de la 
communauté catalane. L’auteur analyse la définition de nationalité à partir 
de différentes définitions existantes et des visions confrontées. Dans un cadre 
théorique plurinational catalan, le cas de l’Andorre crée et représente un précédent 
dont il faut tenir compte.
Mots-clés: Principauté d’Andorre, Pays Catalans, Pyrénées, Espagne, nation, 
plurinationalité, catalanisme, démocratie.

Title: Catalan political plurinationalism and the Andorra way

Abstract: This article offers some brief opinions on the status of Andorra within the 
Catalan community. The author bases his analysis of the definition of nationality on 
successive definitions and contrasting perspectives. In a theoretical plurinational 
Catalan context, the case of Andorra creates and represents a precedent that has to 
be taken into account.
Keywords: Principality of Andorra, Catalan Countries, Pyrenees, Spain, nation, 
plurinationalism, Catalanism, democracy.

Martí Crespo, periodisme, xarxes socials, Barcelona.

Títol: Punt[cat] i seguit

Resum: En el segle xxi, una de les claus que ajuden a explicar la de vegades 
sorprenent presència de versió catalana en pàgines turístiques d’algunes ciutats 
i regions del món és Google. El fet que el principal cercador de la xarxa tingui la 
majoria de serveis traduïts al català, en atenció a una creixent i conscient comunitat 
d’internautes catalanoparlants, és prou motiu per convèncer administracions i 
oficines de turisme d’arreu que cal tenir en compte, entre les opcions lingüístiques 
dels seus portals, una llengua parlada per uns quants milions de persones. Dit 
altrament, internet representa un món obert i representatiu de realitats que no 
sempre es reprodueixen amb institucions i oficialitats polítiques.
Paraules clau: Internet, Internet Society, Wikipedia, xarxes socials, identitat, món 
digital, Països Catalans.

Titre: Point[cat] et suivant

Résumé: Au xxie siècle, une des clés qui aident à mieux expliquer la (parfois) 
surprenante présence de la version catalane dans les pages touristiques de certaines 
villes et régions du monde est Google. Le fait que le principal moteur de recherche 
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du Net ait la plupart de ses services traduits au catalan, en considération d’une 

croissante et consciente communauté d’internautes catalanophones, est une raison 

suffisamment importante pour convaincre les administrations et les offices de 

tourisme de n’importe où qu’il faut tenir compte, dans les options linguistiques de 

leurs sites, d’une langue parlée par quelques millions de personnes. Autrement dit, 

Internet représente un monde ouvert et représentatif de réalités qui ne se reproduisent 

pas toujours de la même façon dans les institutions politiques et officielles.

Mots-clés: Internet, Internet Society, Wikipédia, réseaux sociaux, identité, monde 

numérique, Pays Catalans.

Title: Dot[cat] and next

Abstract: In the twenty-first century, a key to explain the sometimes surprising 

presence of the Catalan language option on tourist websites of some cities or regions 

of the world is Google. The fact that the major web search engine offers most of its 

services translated into Catalan, to attend a growing and conscious community of 

Catalan-speaking internet users, is reason enough for administrations and tourist 

offices all over to include, among the language options of their webs, a language 

spoken by a few million people. Put another way, the Internet represents a world 

open to and representative of realities that are not always mirrored by political and 

official institutions.

Keywords: Internet, Internet community, Wikipedia, social networks, identity, 

digital world, Catalan Countries.

Jaume Comas, actor i historiador, Barcelona.

Títol: El teatre català: una necessitat nacional

Resum: L’autor assenyala els indicadors econòmics, socials, polítics i literaris de la 

relativa mala salut del teatre català. Avui, més que mai, els obstacles de tota mena 

impedeixen que les companyies circulin en totes direccions i sentits pel territori 

lingüístic català. A la capital del Principat s’imposa un procés d’aculturació com a 

conseqüència de l’economia global i del turisme massiu. La combinació de tots dos 

fenòmens propicia la internacionalització de l’escena i el teatre perd la funció de 

connectar el país a partir de la cultura pròpia.

Paraules clau: Teatre públic-privat, teatre nacional, internacionalització, capital, 

aculturació.

Titre: Le théâtre catalan: une nécessité nationale

Résumé: L’auteur montre les indicateurs économiques, sociaux, politiques et 

littéraires de la relative mauvaise santé du théâtre catalan. Aujourd’hui, plus que 

jamais, toutes sortes d’obstacles empêchent aux troupes de comédiens de circuler 

en toutes directions et sens du territoire linguistique catalan. À Barcelone s’impose 

un processus d’acculturation à la suite de l’économie mondiale et le tourisme de 

masse. La combinaison de ces deux phénomènes conduit à l’internationalisation 

de la scène et le théâtre perd la fonction de relier le pays d’après sa propre culture.

Mots-clés: Théâtre public-privé, théâtre national, internationalisation, capitale, 

acculturation.
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Title: Catalan theatre: a national necessity

Abstract: The author points out the economic, social, political and literary indicators 

concerning the relative poor health of the Catalan theatre. Today, more than ever, 

obstacles of all kind prevent companies from travelling towards all directions in 

the Catalan linguistic territory. In Barcelona, an acculturation process prevails as 

a consequence of global economy and mass tourism. The combination of both 

phenomena favours the internationalization of the stage and theatre loses the 

function of connecting a country through its own culture.

Keywords: Public-private theatre, national theatre, internationalization, capital, 

acculturation.

Bàrbara Schmitt Solà, territori, història, traducció, Empordà.

Títol: O cantem o desapareixem. La glosa i els Països Catalans

Resum: La cançó improvisada, o glosa, forma part de la música tradicional i popular 

catalana que, segons la regió, ha perdurat fins a l’actualitat d’una forma més 

tradicional o s’està recuperant. A Catalunya, actes de cançó improvisada s’organit- 

zen sovint en àmbits i amb continguts de joves d’esquerres i independentistes. 

Aquesta manera de practicar (“viure” dirien els seus protagonistes) la glosa s’estén 

també a les altres regions catalanes. L’article resumeix l’entrevista feta a glosadors de 

Catalunya (Sabadell, Empordà i Terres de l’Ebre), País Valencià i Menorca, buscant 

les connexions i els lligams que s’estableixen a través de la cançó improvisada.

Paraules clau: Cançó improvisada, glosa, tradició popular, connexions, Països Catalans.

Titre: Chanter ou disparaître. La glose et les Pays Catalans

Résumé: La chanson improvisée, ou la glose, fait partie de la musique traditionnelle 

et populaire catalane qui, selon les régions, a subsisté jusqu’à nos jours d’une façon 

assez traditionnelle ou bien est en train d’être récupérée. En Catalogne s’organisent 

souvent des actes de chanson improvisée dans le cadre de jeunes de gauche et 

indépendantistes. Cette pratique (“vivre”, diraient leurs protagonistes) de la glose 

s’étend aussi dans les autres régions catalanes. L’article synthétise l’interview faite 

aux glossateurs-chanteurs de la Catalogne (Sabadell, Empordà et Terres de l’Èbre), 

du Pays Valencien et de Minorque, tout en recherchant les connexions et les liens 

qui s’établissent à travers la chanson improvisée.

Mots-clés: Chanson improvisée, glose, tradition populaire, connexions, Pays Catalans.

Title: Sing or disappear. Improvised song and Catalan Countries 

Abstract: Improvised song or “glosa” forms part of traditional Catalan music which, 

depending on the region, is still practised traditionally or is being recovered. In 

Catalonia, events with improvised song are often organised by groups of the 

young left or independence movement. This way of practising (or “living” as their 

participants would say) improvised song is becoming more popular in other Catalan 

regions. This article describes an interview with singers from Catalonia (Sabadell, 

Empordà and Terres de l’Ebre), the Valencian Community and Minorca, trying to 

establish the connections and links that are established through improvised song.

Keywords: Improvised song, glosa, popular tradition, connections, Catalan Countries.
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Xavier Serra, biografies i filosofia, València, Sueca.

Títol: L’editor Vicent Olmos i la història de la revista Afers

Resum: A través de la biografia de l’editor Vicent Olmos es ressegueix la història 

de la revista Afers, fundada el 1985, i de l’editorial del mateix nom, que començà 

a funcionar l’any 1993. Aquestes dues iniciatives han contribuït enormement a la 

difusió dels estudis sobre la història catalana i europea en la nostra àrea cultural 

durant les darreres dècades i han aconseguit atenuar l’excés de parcel·lació 

regionalista en la historiografia dels Països Catalans.

Paraules clau: Vicent Olmos, edició catalana, historiografia catalana.

Titre: L’éditeur Vicent Olmos et l’histoire de la revue Afers

Résumé: À travers de la biographie de l’éditeur Vicent Olmos il est possible de retracer 

l’histoire de la revue Afers, fondée en 1985, et de la maison d’édition du même 

nom, qui commença à fonctionner en 1993. Ces deux initiatives ont énormément 

contribué à la diffusion des études sur l’histoire catalane et européenne dans notre 

aire culturel pendant les dernières décennies et ont aussi réussit à atténuer l’excès 

de parcellisation régionaliste qui existait dans l’historiographie des Pays Catalans.

Mots-clés: Vicent Olmos, édition en catalan, historiographie catalane.

Title: The publisher Vicent Olmos and the history of the journal Afers

Abstract: Through the biography of the publisher Vicent Olmos we follow the 

history of the journal Afers, founded in 1985, and the publishing label of the same 

name, which started in 1993. Both initiatives have contributed immensely to the 

dissemination of studies on Catalan and European history in our cultural sphere in 

the last decades and have achieved to mitigate an excessive regional parcelling of 

the historiography of Catalan Countries.

Keywords: Vicent Olmos, Catalan publishing, Catalan historiography.

Enric Pujol, història, política, Figueres, Empordà.

Títol: Els Països Catalans i la (hipotètica) independència del Principat de 

Catalunya

Resum: La creació d’una hipotètica República catalana independent circumscrita 

al Principat de Catalunya podria ser una realitat beneficiosa per a la resta de 

Països Catalans? El nou Estat podria incentivar polítiques transfrontereres (socials, 

comercials, productives, culturals...) amb tots els seus veïns, que són també territoris 

de parla catalana. Així mateix, podria pressionar, des de les instàncies europees i 

internacionals, en favor de la defensa de la llengua i la cultura comunes. Per això 

seria molt important que no es tanquessin les portes a una possible unificació  

—quina?— política futura.

Paraules clau: Països Catalans, independència, República catalana, política 

transfronterera, política lingüística i cultural, catalanitat.

Titre: Les Pays Catalans et l’(hypothétique) indépendance du Principat de Catalogne

Résumé: La création d’une hypothétique République catalane indépendante 

circonscrite au Principat de Catalogne pourrait devenir une réalité profitable 
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pour le reste des Pays Catalans? Le nouvel État pourrait stimuler les politiques 

transfrontalières (sociales, commerciales, productives, culturelles,...) avec tous ses 

voisins, qui sont aussi des territoires catalanophones. En ce sens, ce nouvel État 

pourrait faire pression, depuis les institutions européennes et internationales, en 

faveur de la défense de la langue et la culture communes. Pour cela, il serait très 

important de ne pas fermer la porte à une possible unification —mais, laquelle?— 

politique dans le futur.

Mots-clés: Pays Catalans, indépendance, République catalane, politique 

transfrontalière, politique linguistique et culturelle, catalanité.

Title: Catalan Countries and the (hypothetical) independence of the Principality 

of Catalonia

Abstract: Would the creation of a hypothetical independent Catalan republic 

delimited to the Principality of Catalonia be beneficial to the rest of the Catalan 

Countries? The new State could encourage cross-border politics (social, 

commercial, productive, cultural, ...) with all its neighbouring, Catalan-speaking 

territories. In addition, it could pressure, from the European and international 

level, in favour and defence of the common language and culture. Therefore it 

would be very important not to close the door to a possible political —or of what 

kind?— unification in the future.

Keywords: Catalan Countries, independence, Catalan republic, cross-border politics, 

cultural and language politics, Catalanity.

Víctor Labrado, escriptor, Sueca, País Valencià.

Títol: Els Països Catalans (entre)vistos des del País Valencià

Resum: Com a nom, això de Països Catalans tenia, o podria haver tingut, una certa 

elasticitat. A banda del problema ineludible del gentilici, del problema del nom 

del tot i de la part, era un nom que permetia uns certs dubtes, més que raonables, 

pel que fa a la unitat del conjunt i, d’altra banda, país pot ser-ho des d’una simple 

comarca a tota una nació, passant per una regió poderosament diferenciada. La 

definició de Fuster, però, hi va donar una precisió, en un sentit nacional i unitari, 

que eliminava altres possibilitats, des de primeries dels anys seixanta. I no es pot 

dir que, ara mateix, els Països Catalans siguen precisament un tot nacional ni 

unitari, ni tampoc que el terme haja tingut una acceptació universal.

Paraules clau: País Valencià, política, Catalunya, Generalitat valenciana, realitat, 

nomenclatura.

Titre: Les Pays Catalans (entre)vus depuis le Pays Valencien

Résumé: En tant que nom, les Pays Catalans avaient, ou auraient pu avoir, une 

certaine élasticité. Mis à part le problème incontournable du nom des habitants, le 

problème de la dénomination de l’ensemble et de la partie, il s’agissait d’un nom 

qui permettait certains doutes, plus que raisonnables, pour ce qui est de l’unité 

d’ensemble et, d’autre part, pays peut vouloir dire un simple terroir ou toute la 

nation, tout en passant par la région fortement différenciée. Or, la définition de 

Fuster lui octroya une précision, dans un sens national et unitaire, qui éliminait 
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les autres possibilités, dès les premiers temps des années soixante. Et nous ne 
pouvons pas dire, en ce moment, que les Pays Catalans représentent précisément 
un ensemble national ni unitaire, et le terme n’a pas eu non plus une acceptation 
universelle.
Mots-clés: Pays Valencien, politique, Catalogne, Gouvernement de Valence, réalité, 
nomenclature.

Title: Catalan Countries (inter-)viewed from the Valencian Community

Abstract: Catalan Countries, as a name, had, or could have had, a certain elasticity. 
Besides the unavoidable problem of the demonym, and the problem of the name of 
a whole and its parts, it was a name that allowed for certain, more than reasonable 
doubts concerning the unity of the entity and, also, country could be anything from 
a mere county to a nation, as well as a powerfully differentiated region. Fuster’s 
definition, however, gave it a precision, in a national and unified sense, that 
eliminated all other possibilities since the early 1960s. And it cannot be said that, 
today, the Catalan countries are precisely a national and unified entity, nor that the 
concept has had a universal acceptance.
Keywords: Valencian Country, politics, Catalonia, Government of Valencia, reality, 
terminology.

Joan Peytaví, escriptor, Elna.

Títol: Pensar i viure els Països Catalans... del seu nord estant, d’arreu essent

Resum: Els Països Catalans són un espai de civilització, de construcció llarga però 
tangible, en el qual s’ha desenvolupat una cultura d’arrel i de trajectòria catalanes, 
nascuda fa un xic més de mil anys a la part més septentrional de la seua extensió, 
a la part pirinenca, cristiana i franca de la confluència entre mons en contacte i en 
oposició, el de l’occident cristià i l’islam andalusí en expansió. La visió septentrional 
de l’autor se centra en una anàlisi de conjunt, de connexió, per tal de veure per 
què els Països Catalans semblen no engrescar els qui manen avui dia els diferents 
poders en l’àrea aquesta, tot i afirmar que res no és mai definitiu.
Paraules clau: Catalunya del Nord, història, França, consciència, identitat, llengua.

Titre: Penser et vivre les Pays Catalans... depuis son nord, de partout ailleurs

Résumé: Les Pays Catalans sont un espace de civilisation, de longue construction 
dans le temps mais tangible, dans lequel s’est développé une culture de racines et 
de trajectoire catalanes, née à peu près plus de mille ans en arrière dans la partie 
la plus septentrionale de son extension. Cela veut dire du côté pyrénéen, chrétien 
et franc de la confluence entre des mondes en contact et en claire opposition aussi, 
ceux du monde de l’Occident chrétien et l’Islam andalou en expansion. La vision 
septentrionale de l’auteur se centre dans une analyse d’ensemble, de connexion, 
afin de comprendre pourquoi les Pays Catalans semblent ne pas motiver ceux 
qui gouvernent de nos jours dans les différentes institutions de ces territoires, en 
affirmant toutefois qu’il n’y a jamais rien de définitif.
Mots-clés: Catalogne du Nord, histoire, France, conscience, identité, langue.
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Title: Thinking and living the Catalan Countries... from its North and everywhere

Abstract: The Catalan Countries are a space of civilisation, constructed over a long, 
but tangible period of time, which has developed a deeply rooted and historical 
Catalan culture, born about a thousand years ago at the most northern part of 
its geographical extension, in the Christian and Frank Pyrenees where worlds 
concur and clash, and where both the Christian West and the Andalusian Islam 
expand. The author’s northern perspective focuses on an analysis of the whole, of 
connection, in order to see why the Catalan Countries seem not to motivate those 
in power in this area today, while affirming that nothing is ever definitive.
Keywords: Northern Catalonia, history, France, conscience, identity, language.

Frederic Barberà, filologia, Lancaster, Catalunya.

Títol: Nostàlgia colonialista i repressió traumàtica en l’obra de Joan Daniel 

Bezsonoff

Resum: Aquest article es basa en recerca anterior i examina de quina manera 
Bezsonoff, escriptor català de Perpinyà, s’enfronta a una identitat complexa, 
identitat partida entre la llengua i la cultura d’una banda i la grandeur de l’imperi 
francès de l’altra, en un moment en què els francesos havien assolit el seu ocàs 
colonial. Aquesta peça fa atenció especial a les dues novel·les que Bezsonoff va 
dedicar a l’Algèria francesa, sobretot pel que fa al paper controvertit que hi tenen 
la violència i la tortura.
Paraules clau: Literatura, Catalunya del Nord, identitat, colonialisme, Algèria.

Titre: Nostalgie colonialiste et répression traumatique dans l’œuvre de Joan 

Daniel Bezsonoff

Résumé: Cet article est basé dans des recherches antérieures et examine de quelle 
façon Bezsonoff, écrivain catalan de Perpignan, affronte un identité complexe, 
une identité partagée entre la langue et la culture, d’une partie, et la grandeur de 
l’empire français, de l’autre, à un moment auquel les Français avaient atteint le 
crépuscule colonial. Ce texte dédie une spéciale attention aux deux romans que 
Bezsonoff a dédié à l’Algérie française, surtout par rapport au rôle polémique 
qu’avaient la violence et la torture.
Mots-clés: Littérature, Catalogne du Nord, identité, colonialisme, Algérie.

Title: Colonial nostalgia and traumatic repression in the work of Joan Daniel 

Bezsonoff 

Abstract: This article builds on previous research and assesses how Bezsonoff, a 
Catalan writer from Perpignan, addresses a complex identity split between, on the 
one hand, Catalan culture and language and the grandeur of the French empire 
on the other, at a time when the French had reached their colonial twilight. This 
piece pays special attention to the two novels which Bezsonoff dedicated to French 
Algeria, particularly regarding the controversial role played in them by violence 
and torture.
Keywords: Literature, Northern Catalonia, identity, colonialism, Algeria.
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Łukasz Galusek, arquitectura, edició i memòria, Cracòvia, Polònia.

Títol: Els polonesos i els altres. El tracte de la història i la memòria en el segle xxi

Resum: La Polònia de la postguerra vivia en un estat de consciència dividida. La 
sobirania limitada de l’Estat que lluitava per aixecar-se de nou després del cop 
dur de la guerra només tenia una part de la responsabilitat. Els problemes més 
greus tenien les seves arrels en el fet que després de la Segona Guerra Mundial, 
els polonesos es trobaven en una terra que no sentien ben bé com a casa seva. El 
desplaçament cap a l’oest del territori del país havia deixat Polònia en un nou 
espai. Això va ser agreujat per la migració interna que fins i tot canvià la cara de 
llocs que no havien estat afectats pel canvi geopolític.
Paraules clau: Fronteres, exilis, migracions, identitat, consciència, memòria, espais 
humans, cultura, Polònia, Europa, Borderland Centre of Arts, Cultures and Nations.

Titre: Les Polonais et les autres. Le traitement de l’histoire et la mémoire au xxie 

siècle

Résumé: La Pologne d’après-guerre vivait dans un état de conscience divisée. La 
souveraineté limitée de l’État qui avait lutté afin de se relever à nouveau après 
le dur coup de la guerre n’avait qu’une partie relative de responsabilité. Les 
problèmes plus graves avaient leurs racines dans le fait qu’après la Deuxième 
Guerre Mondiale, les Polonais se trouvaient dans un territoire qu’ils ne sentaient 
pas exactement comme leur maison. Le déplacement vers l’Ouest du pays avait 
laissé la Pologne dans un nouvel espace. Cela s’aggrava par la migration intérieure, 
qui modifia même la face des lieux qui n’avaient pas été affectés par le changement 
géopolitique.
Mots-clés: Frontières, exils, migrations, identité, conscience, mémoire, espaces 
humains, culture, Pologne, Europe, Borderland Centre of Arts, Cultures and 
Nations.

Title: Poles and the others – how we deal with history and memory in the 21st 

century

Abstract: Post-war Poland lived in a state of divided conscience. The limited 
sovereignty of the State which fought to rebuild itself after the hard blow of the 
war, only had part of the responsibility. The most serious problems were rooted in 
the fact that, after World War II, Poles did not feel at home in their own country. The 
westward shift of the country’s territory had left Poland in a new space. This was 
further aggravated by the internal migration which even changed the appearance 
of places which had not been affected by the geopolitical change.
Keywords: Borders, exiles, migrations, identity, conscience, memory, human space, 
culture, Poland, Europe, Borderland Centre of Arts, Cultures and Nations.


